

civil va ser Director del Grup Escolar de la Beneficència de València. Federica Montseny (ministra) l'anomenà Conseller Nacional d'Assistència Social i, per aquest càrrec, va participar molt directament amb l'evacuació dels xiquets fora d'Espanya.

Quan la Guerra s'acabà el van jutjar condemnant-lo a 30 anys i un dia de presó. Arran d'açò la seua família va buscar avals de totes aquelles personnes que el coneixien i està constatat que tant a Les Coves com a Paterna la gent va signar massivament, tant els de dretes com els d'esquerres. Finalment va complir dos anys de presó. Però açò no va ser tot; va ser apartat, destituït, del magisteri. Ja no podia exercir més com MESTRE. Cal dir que mentre va estar emprisonat, Don Ramón no va perdre el temps, era un home molt es-

tricto i rigorós, ja que va aprendre l'anglès i l'alemany.

En sortir de la presó va anant fent el que podia: representant, viatjant, etc.

De València es traslladà a Madrid on arribà a donar classes nocturnes de batxillerat i a més a més va elaborar uns textos per a l'Acadèmia Ripollés, avui dia encara vigents; mentrestant la seua filla estudiava farmàcia i el seu fill econòmiques.

A tot açò, Don Ramón no tenia assossec: continuament escrivia cartes i més cartes a l'administració i a totes les institucions per tal de poder reingressar a la docència. Finalment, quan tenia 68 anys accediren a les seues peticions i tornà a fer escola a La Closa (un barri que hi ha a prop del cementiri de València).

L'any següent fou destinat a Picassent on va fer els 70 anys

i es va jubilar. Poc de temps va tornar a gaudir Don Ramón d'allò que era la seua passió: la docència.

I malgrat tots aixos anys sen se fer escola, Don Ramón és avui dia un espèrit viu, en els seus alumnes sobretot, un home que va saber aplicar una determinada pedagogia que ha fet que molts dels seus deixebles siguin coneguts pel fet d'haver-ho sigut.

Si vostés em segueixen, al proper número de Tossal Gros, en parlaré de tot allò que va fer així al poble com a MESTRE i com persona; també ho faré de les opinions dels seus alumnes que, encara que ha passat tant de temps, contem i no acaben parlant de DON RAMON.

V. Rocher.

NOVA ASSOCIACIÓ

Pues si . . . es cierto, se está gestando como una Asociación legal de amas de casa, pero previamente a los actos oficiales que tendrán lugar el domingo día 11 de junio y que darán carácter legal a nuestra asociación, tengo que contaros que tuvimos unos contactos a modo de preludio, con algunas "personalidades" dentro de nuestra comunidad... de Cuevas.

A modo de primicia, os diré que la Junta de Amas de Casa, la cual me honra presidir, por el momento, fuimos invitadas a dicho acto protocolario, pero fue positivo y agradable el conocer a la Presidenta M^a Luisa Ribes, Presidenta Provincial, la cual nos fue introduciendo en la esfera del mundillo. Para finalizar contando al limón - "Asturias patria querida". Pero hasta llegar a Asturias tuvimos que recorrer otras y muy diversas partes del mundo de la mano de Salvador Sáinz, el célebre "Chef" del hotel Princesa Sofía de Barcelona y Presidente de los "Chefs" de Barcelona, quien a pesar de ser una gran personalidad en gastronomía, me atreví a quitarle el Don por su sencillez y por su elegancia en defensa de su personalidad, de todos los covarxins conocida, por lo que se le aprecia en el pueblo. El defendió a uñas y dientes nues-

tro Oli D'Or y la Mel D'Or, causa común para los demás asistentes, entre ellos el Presidente de UTECO, Joaquín Dols, Sr. José M^a Barrés, Presidente de la Caja Rural Provincial y de la Unión de Cooperativas, hasta el mismo Sr. Conseller de Agricultura de la Comunidad, Excmo. Sr. D. Luis Font de Mora.

Todos coincidieron en resaltar las buenas características de nuestro aceite y nuestra miel alentándonos a las amas de casa, para que unamos nuestros esfuerzos, que afrontemos con tenacidad nuestro futuro y que todo ello redunde en beneficio de un mayor y mejor consumo de nuestros productos.

El acto fue introducido por unas breves palabras del Presidente de la Cooperativa y Caja Rural de Les Coves de Vinromá, Desiderio Albert.

La Presidenta de Amas de Casa M^a Luisa Ribes también tuvo unas breves palabras de aliento hacia las amas de casa covarxinas, ganándose nuestro beneplácito y simpatía.

Nos dedicamos a presentar la embotelladora y etiquetadora de nuestro pueblo, presentando una demostración.

El Sr. Tomás Villalonga, Presidente de "Fedeoprel" Castellón y asesor del convenio de Cooperativas, Almazaras del Maestraz

go, covarxi querido y apreciado por todos, quien en su alegoría sobre nuestro aceite, sugirió desconfiar del aceite fino, sin color y olor, diciendo que el Oli D'Or, a pesar de ser grueso, verdoso y turbulento, es sumamente mejor.

Tras esta visita se celebró una comida en el Restaurante El Molí, de este municipio, de la que quiero resaltar el compañerismo y cooperativismo reinante.

Después de ser obsequiadas con un presente típico de la embotelladora, coincidimos en que salímos más unidas y más dispuestas para lograr que la Asociación Amas de Casa de Les Coves debía convertirse en estandarte para la defensa del consumo de nuestros productos.

A continuación, el Sr. Salvador Sáinz sugirió preparar la mayonesa solamente con aceite, limón y leche, para evitar peligro de salmonelosis.

Como Presidenta de dicha Asociación me satisface enormemente poder dirigirme a todos vosotros a través de Tossal-Gros para actualizarnos acerca de nuestras eventuales progresos y gracias a todos los que hacéis posible esta asociación y a los que muy pronto espero recibiros para engrossar nuestros proyectos. SARA MONTAÑES RIOLLES.